
سخنگوی وزارت صمت خبر داد:

اشتیاق به واردات عامل رکود صنایع دریایی
رییس سازمان اداری و استخدامی اعلام کرد؛

وزیر نفت تاکید کرد؛

تعریف بارکد برای کارکنان دولت در جهت ارزیابی

لزوم افزایش ظرفیت پالایشی در کشور

گروه اقتصادی - سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: اگر به صنایع دریایی سفارش ساخت داده 
نشود، رکود جدی این صنعت را تهدید خواهد کرد.

"امید قالیباف" افزود: صنایع دریایی کشــور ظرفیت ســاخت ۱۵۰ هزار تن شناور و ۲۳۵ هزار تن سازه دریایی را 
دارد، اما به دلیل آنکه ســفارش خرید به جای تولید داخل به شــکل واردات است، شاهدیم فقط ۱۰ درصد ظرفیت این 

صنعت مورد استفاده قرار می گیرد.
وی، متقاضیان عمده محصولات صنایع دریایی کشور را فعالان بخش خصوصی، شرکت های کشتیرانی و صنعت 
نفت ذکر کرد و گفت: به عنوان نمونه شرکت های نفتی برای خدمت رسانی به سکوهای نفت و گاز و تاسیسات موجود 
در جزایر، در حال حاضر از ۱۲۰ شناور استفاده می کنند که ۷۰ شناور وارداتی هستند و به راحتی قابلیت ساخت داخل 

دارند.
ســخنگوی وزارت صمت بیان داشــت: یکی از بهانه های نخریدن محصولات صنایع دریایی کشور، عدم تامین 
فوری است، یعنی با علم به اینکه می دانند ساخت تجهیزات و شناور دریایی زمان بر است، با تاخیر زیاد سفارش را با 

قید تحویل فوری به سازنده داخلی می دهند و در نهایت اقدام به واردات می کنند.
قالیباف با اشاره به اینکه در حال حاضر اکثر کشتی های مورد نیاز را می توان در داخل ساخت، ادامه داد: ۵۳ شرکت 
ساخت شناور در کشور وجود دارد که کشتی هایی با ظرفیت از ۲ هزار تن تا بیش از ۱۰۰ هزار تن را می توانند بسازند 

و تعمیرات اساسی کنند، اما اشتیاق واردات باعث رکود این صنعت شده است.
وی به نقش مهم بانک ها در خارج شــدن صنعت دریایی از رکود اشــاره کرد و گفت: یکی دیگر از انگیزه های 
واردات شناور این است که در سایر کشورها بانک ها تا ۹۵ درصد مبلغ سفارش را به خریدار یا سازنده وام می دهند، اما 
در کشور ما خریدار باید مبلغ سفارش را با منابع مالی خود پرداخت کند که با توجه به گران بودن شناور فشار زیادی 

به سفارش دهنده وارد می شود.
ســخنگوی وزارت صمت با اشــاره به داشــتن پنج هزار و ۸۰۰ کیلومتر خط ســاحلی و موقعیت ویژه ایران به 
لحاظ دسترسی به شریان های حیاتی تجارت جهانی، تاکید کرد: صنایع دریایی برای جمهوری اسلامی ایران یکی از 
راهبردی ترین صنایع اســت که باید با نگاهی جدید به آن، نه تنها از این ظرفیت برای رفع نیاز کشــور، بلکه ورود به 

بازارهای منطقه بهره برداری کرد.
قالیباف اظهارداشت: انتظار می رود در نخستین جلسه شورای عالی صنایع دریایی کشور به ریاست رییس جمهور، 

نسبت به سازوکارهای حمایتی برای خروج صنایع دریایی از رکود تصمیم گیری شود.

گروه اقتصادی -  رییس سازمان 
امور اداری و استخدامی کشور با اعلام 
اینکه به زودی برای هر کدام از کارکنان 
دولت یک بارکد برای ارزیابی تعریف 
و طراحی خواهد شد، گفت: با رونمایی 
از سامانه دولت سنج مستندات عملکرد 
دستگاه ها و نتایج آن در سه سال گذشته 
اعلام و در اختیار عمومی قرار می گیرد.
»میثــم لطیفــی« در هفدهمین 
جشنواره شــهید رجایی که با حضور 
رییس جمهــور در مرکز همایش های 
بین المللی صدا و ســیمای جمهوری 
اسلامی ایران  برگزار شد، اظهار داشت: 
جشنواره امســال متفاوت از سال های 
قبل برگــزار شــده و در این همایش 
عارضه یابی انجام شــده است.  وی با 
بیان اینکه جشنواره شهید رجایی نباید 
یک رویداد برای یک روز خاص باشد، 

بلکه باید جریان باشــد، افزود: تفاوت 
عمده جشــنواره امســال با سال های 
گذشــته این است که در شاخص های 
عمومی و اختصاصی، دســتگاه ها بر 
اساس ماموریت های کلان شان ارزیابی 
می شوند؛ همچنین موضوعاتی که برای 
دولت مهم است یا از طریق قانون گذار 
برای دستگاه های اجرایی تعیین شده، 
محور ارزیابی قــرار می گیرد.  رییس 
سازمان امور اداری و استخدامی کشور 
ادامه داد: ســند تحــول دولت مردمی، 
جوانی جمعیت و شعار سال به عنوان 
محورهای ارزیابی جشــنواره شــهید 
رجایی سال جاری مطرح است.  لطیفی 

گفت: در جشنواره امسال سعی کردیم 
مساله محور و متناسب با ماموریتی که 
برای دستگاه های اجرایی تعیین شده، 
حرکت کنیم.  سازمان اداری و استخدامی 
در سال های گذشته خود ارزیاب بود و  
باید به این ســمت حرکت کنیم که این 
سازمان تســهیل کننده ارزیاب باشد؛ 
مثــلًا در حوزه تولیــدات دانش بنیان، 
معاونت علمی صلاحیت ارزیابی دارد 
و یــا درخصوص رضایت مندی مردم 
نیاز داریم مجموعه ارتباطات ریاست 
جمهوری در ارزیابی مشارکت داشته 
باشند.  امسال ۲۰ دستگاه در ارزیابی ها 
شــرکت دارند و ارزیابی نسبت به سال 

گذشته دقیق تر و متناسب با مساله بوده 
اســت. لطیفی گفت: سال آینده علاوه 
بر محورهای ذکر شده بحث سنجش 
وعده ها و ارزیابی علل تاخیر وعده ها نیز 
ارزیابی و بررسی می کنیم. وی ادامه داد: 
جوان گرایی و جوان ســازی دولت نیز 
به عنوان یکی از شاخص های ارزیابی 
خواهد بود و ارزیابی از صف و ســتاد 
را به صورت همزمان پیگیری خواهیم 
کرد، به ایــن صورت که وزارتخانه ها، 
استان ها را و اســتان ها وزارتخانه ها را 
ارزیابی می کنند.  از سال آینده همچنین 
مردمی سازی در دستور کار قرار می گیرد 
و با همکاری مجموعه ارتباطات مردمی 

ریاست جمهوری و وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات مقدمات کار فراهم 
شده اســت که به زودی برای هر کدام 
از کارکنان دولــت یک بارکد طراحی 
می کنیم و بر اســاس آن همه مردم در 
ارزیابی از خدمات دستگاه های اجرایی 
مشــارکت می کنند. لطیفی با اشاره به 
برخی انتقادات در خصوص شــفاف 
ســازی عملکرد دستگاه های اجرایی، 
گفــت: گاهی اوقات گلایه اســت که 
ارزیابی دســتگاه های اجرایی پشــت 
درهای بســته انجام می شود که بخشی 
از ارزیابی در ســامانه دولت ســنج در 
اختیــار قرار می گیرد. امســال در این 
سامانه، عملکرد دستگاه ها در سه سال 
گذشــته )۱۳۹۸، ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰( بــر 
اساس مستندات و نتایج ارزیابی اعلام 

خواهد شد.

گروه اقتصــادی - وزیر نفت با 
تاکید بر ســرمایه گذاری در ســاخت 
پالایشــگاه و پتروپالایشگاه در کشور 
گفت: ظرفیت پالایشی در کشور باید 
افزایش یابد. جواد اوجی در تشــریح 
پتروپالایشگاه ها  ســرمایه گذاری در 
و مشــارکت مردم در آنها با بیان اینکه 
یکی از بحث هــای کلیدی این دولت 
و وزارت نفت ساخت پتروپالایشگاه 
است، اظهار کرد: ظرفیت پالایشی در 

کشور باید افزایش پیدا کند و برای آن، 
راهی جز احداث پتروپالایشگاه نیست.
وی مزیت احداث پتروپالایشگاه 
را افزون بر تأمین سوخت کشور، فراهم 
آوردن خوراک پتروشیمی ها بیان کرد و 
گفت: برخی از پتروشــیمی ها در سال 
گذشته با کمبود خوراک مواجه بودند.

وزیر نفت با اشاره به برنامه دولت 
برای ســاخت یک پتروپالایشــگاه با 
ظرفیت پالایش روزانه ۳۰۰ هزار بشکه 
نفت )شهید قاسم سلیمانی( و بیان اینکه 
در بودجــه ســال ۱۴۰۱ این مهم آمده 
است، افزود: این پتروپالایشگاه در کنار 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس قرار دارد 

و زمین آن هم تعیین تکلیف شده است.
گروه اقتصادی مفیــد را یادآور 
شــد و تصریح کرد: مجوز ســاخت 
تعدادی پالایشــگاه و پتروپالایشگاه با 
خوراک نفت خام و میعانات گازی هم 
صادر شد که تلاش کردیم چالش ها و 
مشکلات آنها را برطرف و قانون تنفس 

خوراک را هم برای سرمایه گذاران در 
این طرح ها تســهیل کنیم. وی با بیان 
اینکه ســهامداران پتروپالایشگاه ۳۰۰ 
هزار بشکه ای شــهید قاسم سلیمانی 
و پالایشــگاه نفت خام سنگین و فوق 
سنگین مروارید مکران پرشمار هستند، 
افزود: هم اکنون بعضی از بانک ها مانند 
ملت، ملی، تجارت و … در ســاخت 
این پالایشگاه و پتروپالایشگاه شریک 

هستند.

اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - مقصود 
اسعدی سامانی، درباره علل افزایش 
متوســط ســن ناوگان هوایی ایران، 
گفــت: یکــی از دلایــل اصلی این 
اســت که در این سال ها به خصوص 
از ســال ۱۳۹۷ بــه بعد، بــه خاطر 
محدودیت هایی که برخلاف قانون 
برای متعادل سازی نرخ بلیت اعمال 
شــد، شــرکت ها عملا نتوانســتند 
هواپیمای جدیــدی به ناوگان خود 
اضافــه کننــد و هواپیماهایی هم که 
از گذشته خریداری شده، به تدریج 

سنشان بالاتر رفته است.
وی ادامــه داد: در ســال ۱۳۹۴ 
مــا ۲۶۸ فرونــد هواپیما داشــتیم 
و در آن ســال حــدود ۱۷ میلیــون 
مســافر داخلی را جابه جا کردیم، با 
اجرایی شــدن قانون آزادسازی نرخ 
بلیت، شــرکت ها توانستند با توجه 
به عرضه وتقاضا، نرخ تســعیر ارز و 
قیمت تمام شــده، بلیت های خود را 
عرضه کنند و تا ســال ۱۳۹۷، تعداد 
ناوگان ما با اضافه شدن ۵۳ هواپیما، 
به ۳۲۱ فروند رسید و تعداد مسافران 

هــم به ۲۴ میلیون افزایش یافت. این 
نشــان داد که آزادسازی باعث شده 
مردم سفرهای خود را مدیریت کرده 
و بیشتر از صنعت هواپیمایی استفاده 
کنند، هم مردم اســتفاده بیشتری از 
مزایای حمل ونقل هوایی بردند، در 
رونق مناطــق کم برخوردار هم تاثیر 
خود را گذاشت و صنعت هواپیمایی 
توانســت هواپیماهای جدیدتری را 
وارد نــاوگان کند و در کل به اقتصاد 

کشور کمک کرد.
دبیــر انجمــن شــرکت های 

هواپیمایی با اشــاره به سال ۱۳۹۷ و 
افزایش نرخ ارز، بیان کرد: پس از آن، 
برای تعیین ســقف نرخ بلیت ورود 

کردنــد و جلوی قانون آزادســازی 
نــرخ بلیت کــه طبق قانــون برنامه 
پنجم توســعه بود را گرفتند و باعث 
شدند صنعت هواپیمایی وارد عرصه 

رکود شــود. در این سال ها هم چون 
قیمت ها مناســب نبود و شرکت ها 
را  هزینه هایشــان  نمی توانســتند 

پوشش دهند، امکان تامین هواپیمای 
جدید برای کشور فراهم نشده و سال 
به سال سن ناوگان افزایش پیدا کرد.
اسعدی سامانی خاطرنشان کرد: 

البته خارج شــدن ترامپ از برجام و 
تشــدید تحریم هــای آمریکا هم در 
ایــن موضوع بی تاثیر نبود؛ اما بخش  

عمده ای از مشکلاتی که الان صنعت 
هواپیمایی ما دارد و منجربه افزایش 
سن ناوگان و افزایش تاخیر پروازها 
و بعضا منجربه مشــکلات فنی برای 

برخی از هواپیماها می شود، ناشی از 
تصمیمات فراقانونی و جلوگیری از 
اجرای قانون برنامه پنجم توسعه در 
جهت آزادســازی نرخ بلیت است 
که اگر این مانع برداشــته شود، قطعا 
صنعت هواپیمایی می تواند هم سن 
ناوگان را کاهش دهد و هم خدمات 
 بیشــتر و بهتــری به مــردم عرضه 

کند.
وی در پاسخ به اینکه آیا کشش 
آزادسازی نرخ بلیت در مردم وجود 
دارد، گفت: تجربه آزادســازی نرخ 
بلیــت در ســال ۱۳۹۴ نشــان داده 
که ایــن اتفاق می افتد، در آن ســال 
اســتقبال مردم از صنعت هواپیمایی 
بیشتر شــد و ما سال های پیش رشد 
۲۰ درصدی در حمل ونقل هوایی و 
پروازهای داخلی داشــتیم، در حالی 
که در مقابل عدم احســاس امنیت از 
پروازهای داخلی، می تواند بخشی از 
 مردم را از ســفرهای هوایی منصرف 

کند.
دبیــر انجمــن شــرکت های 
هواپیمایی در ادامه مدعی شــد: این 
موضوعات، همه متاثر از تصمیم های 
نادرســت و غیرکارشناسی است و 
فشــاری که برخی مســوولان برای 
محدود کــردن نرخ بلیت می آورند، 
باعــث می شــود که شــرکت ها در 
حاشیه زیان فعالیت کنند و نمی توانند 

قطعات لازم را برای هواپیماهایشان 
فراهم کنند. الان در شرایطی هستیم 
که اگر یک هواپیمــا موتورش را از 
دست بدهد، شــرکت به دلیل هزینه  
ســنگین، نقدینگــی لازم را بــرای 
تامیــن موتــور جدید نــدارد. یک 
موتور هواپیمای ایرباس حداقل ۳.۵ 
میلیون دلار هزینه دارد و برای تامین 
دو موتور هواپیما، شرکت هواپیمایی 
باید هفت میلیون دلار پرداخت کند، 
کــه با دلار نرخ امــروز، حدود ۲۱۰ 
میلیارد تومان می شود و برای شرکت 
هواپیمایــی با این نــرخ بلیت اصلا 
امکان پذیر نیست که بخواهد موتور 

جدید تامین کند.
اسعدی خاطرنشان کرد: کشور 
ما به بیــش از ۳۰۰ فروند هواپیمای 
عملیاتــی نیاز دارد، در حالی که الان 
تنها حــدود ۱۷۰ هواپیمــای فعال 
داریم،  فشــاری که برای ســرکوب 
بلیت هواپیما وارد می شود، هم سن 
نــاوگان را افزایش داده و هم ناوگان 
موجود هم به تدریج زمین گیر شــده 
اســت. بنابرایــن اگــر می خواهیم 
صنعــت هواپیمایی نجات پیدا کرده 
و سن ناوگان کاهش یابد، تنها راهش 
این اســت که قانون مجلس درباره 
آزادســازی نرخ بلیت را بپذیریم و 
در آن صورت، بسیاری از مشکلات 

صنعت حل می شود.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی:

افزایش سن ناوگان هوایی، 
ناشی از عدم آزادسازی 

نرخ بلیت است
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی معتقد است بخش  عمده ای از مشکلات صنعت هواپیمایی که منجربه افزایش 

سن ناوگان و افزایش تاخیرات پروازها شده، ناشی از تصمیمات فراقانونی و جلوگیری از آزادسازی نرخ بلیت است.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل  
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده 
های نفتی گفــت: کاهش ۱۰۰ لیتری 
اعتبــار کارت های ســوخت ۳۰۰۰ 
تومانی، هیچ تاثیری بر مقدار ســهمیه 

اصلی خودروهای شخصی ندارد.
جلیل ســالاری اظهار داشــت: 
در حــال حاضر ۱۹ میلیون خودروی 
ســواری در کشــور داریــم که این 
خودروها دارای یک سهمیه ۶۰ لیتری 
با قیمت هزار و ۵۰۰ تومان هستند که 

قابلیت ذخیره سازی تا ۹ ماه را دارد.
وی افزود: در کنار این ســهمیه 
اصلی، یک اعتبار ســوخت هم برای 
کارت های خودروهای شخصی ایجاد 
کرده ایم که بیــن مردم به همان بنزین 
آزاد و یا ۳ هزار تومانی مشهور است با 
ظرفیت ۲۵۰ لیتر که در صورت استفاده 

نشدن، این اعتبار از بین می رود.
ســالاری ادامه داد: از سال ۱۳۸۶ 
که ما نظام سهمیه بندی سوخت را اجرا 
کرده ایم این اعتبار متفاوت بوده و بسته 

به شرایط موجود تغییر کرده است. مثلًا 
در یک ســال هایی ۵۰۰ لیتر بوده و در 
سال هایی هم ۳۰۰ لیتر و حالا با پایش 
سامانه هوشمند سوخت و داده هایی 
که ما جمع آوری کرده ایم به این نتیجه 
رســیده ایم که ظرفیت اعتبار بنزین با 
نــرخ آزاد و ۳ هزارتومانــی را به ۱۵۰ 

لیتر برای هر کارت سوخت خودروی 
شخصی کاهش دهیم.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی تاکید کرد: 
مردم توجه داشــته باشند این اتفاق در 
حالی انجام شــده اســت که در تمام 
جایگاه های ســوخت کشور، کارت 

جایــگاه دار هم وجــود دارد و مردم 
بــه راحتی می توانند ســوخت مورد 
نیاز خود را در جایگاه های ســوخت 

دریافت کنند.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: اگر 
مقدر مصــرف بنزین در زمان پیک را 
حدود ۱۰۵ میلیون لیتر در نظر بگیریم، 

حدود ۵۴ میلیون لیتر بنزین با سهمیه 
اول یعنی همان بنزین یک هزار و ۵۰۰ 
تومانی مصرف می شــود و حدود ۵۱ 
میلیون لیتر با نرخ دوم و آزاد یعنی همان 
بنزین ۳ هزار تومانی مصرف می شود.

سلاری ادامه داد: مهم ترین دلایل 
این کاهش ۱۰۰ لیتری از اعتبار کارهای 

سوخت، مهاجرت کارت های سوخت 
به مناطق مرزی است به طوری که در 
همان لحظات ابتدایی که ســهمیه هر 
ماه کارت های سوخت شارژ می شود، 
ظرف مــدت یک هفته تمــام اعتبار 
ســوخت کارت هــا در مناطق مرزی 

تخلیه می شود.
به گفته ســالاری، این در حالی 
است که طبق آمارها باید یک خودرو 
برای اینکه بتواند تمام اعتبار سوخت 
خــود را مصرف کنــد، یک پیمایش 

۳ هزار کیلومتری داشــته باشــد که 
عملًا این موضوع نشــدنی است و از 
طرفی برای توزیع عادلانه سوخت در 
 سراسر کشور این اتفاق امری ضروری 

است.
وی در پایان گفت: مردم باید دقت 
داشته باشند که در مرز هشدار مصرف 
ســوخت بنزین قرار گرفته ایم و این 
زنگ خطری اســت برای آنکه دوباره 
کشــورمان به یک کشور وارده کننده 

بنزین تبدیل شود.

با وجود کاهش اعتبار سهمیه بنزین ۳۰۰۰ تومانی؛

سهمیه ۶۰ لیتری بنزین ۱۵۰۰ تومانی همچنان پابرجاست

تجربه آزادســازی نرخ بلیت در سال ۱۳۹۴ نشــان داده که این اتفاق می افتد، در آن سال 
اســتقبال مردم از صنعت هواپیمایی بیشتر شد و ما ســال های پیش رشد ۲۰ درصدی 
در حمل ونقــل هوایی و پروازهای داخلی داشــتیم، در حالی که در مقابل عدم احســاس 
امنیت از پروازهای داخلی، می تواند بخشــی از مردم را از سفرهای هوایی منصرف کند.

گروه اقتصادی - رستم قاسمی 
وزیر راه و شهرســازی درباره اینکه 
چــه اقداماتی در حوزه مســکن طی 
یک سال گذشــته انجام شده، اظهار 
کرد؛ فاصله موجود در بخش مسکن 
ناشی از عدم انجام اقدامات در دولت 
گذشته بود و این باعث شد که قیمت 

مسکن افزایش یابد.
وی با بیان اینکه شروع اقدامات 
دولت ســیزدهم با ابلاغ قانون جهش 
تولید مســکن همزمان شــد و برای 
اجرای آن باید زیر ساخت فراهم شود 
افزود: یکــی از این اقدامات طراحی 

ســامانه ثبت نام و شناســایی اراضی 
مــورد نظــر و طراحی ســایت های 
احداث مســکن بود که به ســرعت 
انجام و سامانه ای طراحی شد و سپس 
پالایش متقاضیان آغاز شد و ساخت 

و سازها صورت گرفت .
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: 
در ۶ ماه ابتدایی دولت، زمین های یک 
و نیم میلیون واحد را بارگذاری و آماده 
سازی سایت های پروژه ها انجام شد. 
وی با تأکید بر اینکه ساخت یک و نیم 
میلیون واحد را از فنداسیون و ساخت 
ابتدایی آغاز کرده ایــم تصریح کرد: 

یکی از چالش های پیش روی دولت، 
تأمین زمین بود و بسیاری از دستگاه ها 

همکاری نکردند.
قاسمی یاد آور شد: تنها ۴ درصد 
از اراضی دستگاه ها تا کنون به وزارت 
راه و شهرسازی تعلق گرفته و مابقی، 
زمین هــای در اختیــار وزارت راه و 

شهرسازی بوده است.
وی تاکیــد کرد: همه اراضی این 
یک و نیم میلیون واحد مســکونی که 
ساخت آنها آغاز شده، تماماً متعلق به 

وزارت راه و شهرسازی بوده است.
وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: 

مسکن یک ساله ســاخت نمی شود 
و طراحــی زمان بر اســت اما تاکنون 
توانســته ایم اراضــی ســاخت یک 
میلیــون و ۵۰۰ هــزار واحد را تأمین 
کنیم و امیدوارم ظرف ۲ سال عملیات 
اجرایی ســاخت ۲ میلیــون واحد را 
انجام دهیم؛ اجــرای این پروژه ها در 
ریل خوبی قــرار گرفته و وزارت راه 
شهرسازی تا پایان شهریور ماه اراضی 
۲ میلیون واحد دیگر را تأمین می کند 
تا ساخت واحدهای مسکونی شروع 
شــود؛ امیدوارم تعهد دولت مبنی بر 
ســاخت ۴ میلیون واحد مسکونی در 

۴ ســال تحقق یابد. وی با بیان اینکه 
از دستگاه ها برای تخصیص زمین ها 
به ساخت مسکن راضی نیستیم چرا 
که تا پایان شــهریور زمین های مورد 
نیــاز را باید تحویل دهند که نداده اند 
گفت: با حضور رئیــس جمهور در 
جلسه شورای عالی مسکن اعلام شد 
که ظرف یک ماه درخواســت لیست 
زمین های مازاد در اختیار دستگاه های 

اجرایــی را به آنها ارائــه کنیم که در 
صورت عدم موافقت این دستگاه ها، 
ســند اراضی شأن خود به خود به نام 
وزارت راه و شهرســازی منتقــل و 
ثبت می شود. قاسمی در پاسخ به این 
پرسش که ســخنان رهبر انقلاب در 
خصوص اینکه در امر مســکن عقب 
هستیم، آیا باعث شده تا دغدغه های 
وزارت راه و شهرسازی برای اجرای 

کــردن فرامین رهبر معظم انقلاب در 
خصوص مشــکلات بخش مسکن، 
افزایش یابد؟ اظهار داشــت: دغدغه 
رهبر معظم انقلاب یــک فرمان بود 
و بایــد آن را اجــرا کنیم؛ بــه دنبال 
عملی کردن تعهدات خود هســتیم 
و صحبت های امــروز رهبر انقلاب، 
مســئولیت ما را زیادتر کرد تا فاصله 
عرضــه و تقاضا در بخش مســکن 

کاهــش یابد و مردم بتوانند خانه های 
ارزان تری بخرند.

گروه اقتصادی -رئیس شورای 
هماهنگی بانک های دولتی از طلب 
۳۵۹ هــزار میلیارد تومانی شــبکه 
بانکــی از دولت تا پایــان خردادماه 

سال جاری خبر داد.
محمدرضــا فرزین در ســی و 
دومین همایش بانکداری اســلامی 
به بیان گزارشی از وضعیت ترازنامه 
شــبکه بانکی مبنی بــر دارایی ها و 

بدهی ها پرداخت.
وی اظهار کرد: سیســتم بانکی 
معــادل ۳۵۹ هزار میلیــارد تومان از 
دولــت طلب دارد کــه این طلب در 
بانک های دولتی نســبت به ســایر 
بانک ها بیشتر اســت.فرزین با بیان 
اینکه میــزان اموال غیــر منقول در 
بانک هــای دولتی بیشــتر از ســایر 

بانک هاســت، گفت: بایــد برنامه 
مدونی برای فــروش اموال بانک ها 
تهیه و اجرا شــود. بدهی بانک های 
دولتی به بانک مرکزی نیز بیشــتر از 
سایر بانک هاست که به افزایش پایه 
پولی منجر می شــود.رئیس شورای 
هماهنگی بانک هــای دولتی افزود: 
افزایش بدهــی بانک های دولتی به 
بانک مرکزی بــه این برمی گردد که 
دولت، منابع را از شبکه بانکی خارج 
کرده است. وی در ادامه تاکید کرد که 
همه بانک های دولتی و خصوصی با 

زیان انباشته مواجه هستند.
فرزیــن مجمــوع دارایی نظام 
بانکــی را ۸ هزار و ۱۹۷ همت اعلام 
کرد و گفــت: برخی نقد می کنند که 
بانک ها تســهیلات خــرد و قرض 

الحســنه پرداخــت نمی کنند و باید 
گفت بانک باید براساس منابع خود 
تســهیلات قرض الحســنه بدهند. 
ضمــن اینکه برای تســهیلات خرد 
بانک باید از بازپرداخت تســهیلات 
اطمینان پیدا کند. این مشکل سیستم 
بانکی در دنیاست نه تنها فقط ایران.

وی بــا بیــان اینکــه یکی از 
ویژگی هــای بانکــداری اســلامی 
نظارت بر مصارف اســت؛ تصریح 
کرد: اجــرای AQR و تعیین میزان 
ناترازی نظــام بانکی و تعیین روش 
مناســب برای جذب زیــان و رفع 
ناترازی و همچنیــن تفکیک بانکها 
توســط بانک مرکزی و اجازه ندادن 
به  ادامه فعالیت بانک هایی که درست 
کار نمی کنند نیز از پیشــنهادها برای 

اصلاح و بهبود شرایط بحرانی نظام 
بانکی است.

فرزین افــزود: بدهی دولت به 
بانک ها و افزایش ســرمایه بانک ها و 
حــل و فصل بحران بانک ها نیز جزو 
الزامات اســت. ضمن اینکه تکلیف 
تســهیلات تکلیفی هم باید روشن 
شــود.او اظهار کرد: جمع ســرمایه 
نظارتی شــبکه بانکی در سال ۱۴۰۰ 
منفی بوده اســت که برای رســاندن 
نظــام بانکی به بازل یــک، نیازمند 
تزریــق ۴۷۱ همت نقدینگی به نظام 
بانکی هستیم. همچنین برای رسیدن 

به  بازل ۳ نیاز به ۷۰۰ همت داریم.
فرزیــن افزود: گفته می شــود 
مدت ســپرده های بانکی بیش از دو 
سال نباشــد. این در حالی است که 

مدت زمان بازپرداخت تســهیلات 
عموما ۱۵ تا ۲۰ ســال در نظر گرفته 
می شــود. این امر خلق پول می کند 
و زمانــی که در کنــار آن، امحاء هم 
نداشته باشیم، باید شاهد تورم باشیم.
وی با بیان اینکه شــبکه بانکی کشور 
بیش از ســپرده های قرض الحسنه 
خود تسهیلات پرداخت کرده است، 
گفت: هرچه بانکها بیشتر تسهیلات 
قرض الحســنه پرداخــت کنند، هم 
نیازهای بیشــتری از طبقات متوسط 
و ضعیــف جامعه پاســخ داده و هم 
اینکه بانک ها به نظام عدالت نزدیک 

تر شــده اند. اما بایــد این نکته را در 
نظــر گرفت که بانک ها می توانند به 
میــزان منابع و در حد توان خود این 
تسهیلات را به متقاضیان تخصیص 
دهند.مدیرعامــل بانــک ملی ایران 
با اشــاره به چالش های نظام بانکی 
کشور اظهار کرد: نخستین چالش ها 
وجود قوانین مخل کسب و کار بانکی 
و تعدد، تضاد و به روز نبودن قوانین 
بانکی اســت. به گفته فرزین، فقدان 
نظام فیصله، نبود نظام اســتاندارد و 
یکپارچه اعتبارســنجی و رتبه بندی 
در کشــور و تخصصی نبودن شبکه 

کســب و کار بانکی و در نتیجه عدم 
امــکان پیاده ســازی عقــود بانکی 
متناسب با الگوی کسب و کار بانک 
هــا از دیگر چالش هــا در این بازار 
اســت.وی در پایان بررسی قوانین 
و مقررات بانک ها از طریق شــورای 
پول و اعتبار، تقویت نظارت شرعی 
و ایجاد ســاختارها و ســازمان های 
مناسب این حوزه، طراحی و تقویت 
نظــام اعتبارســنجی و رتبــه بندی 
مناسب با قواعد بانکداری اسلامی، 
تخصصی شــدن بانک هــا و تنظیم 
مقررات بانکی متناسب با نوع بانک، 

عدم اتــکای دولت به منابع بانک ها 
و ایجــاد محدودیت برای مجلس و 
دولت در تصویب تسهیلات تکلیفی 
را از جملــه راهکارهــای اصلاح و 
 بهبود شــبکه بانکی کشــور عنوان 

کرد.

قاسمی وزیر راه و شهرسازی:

سعی خواهیم کرد مردم خانه های ارزان تری بخرند

رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی اعلام کرد:

بدهی ۳۵۹ هزار میلیاردی دولت به شبکه بانکی
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